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STUDIE 
Euro České republice prospěje po roce 2008 
ČR a Maďarsko mohou spíše  
získat, když svůj vstup do  
eurozóny odloží na rok 2010. 
Polsko naopak může na brzkém 
přijetí eura vydělat.  

 

Pokud ČR a Maďarsko přijmou euro do 
roku 2008, budou mít v součtu po deseti letech 
členství v eurozóně nižší ekonomický růst, než 
kdyby si ponechaly národní měny. V případě 
ČR o 5,02 % a Maďarska o 1,28 %. Tvrdí to 
trojice ekonomů ve studii nazvané "Načasová-
ní vstupu do eurozóny: empirická analýza". 
Jejími autory jsou Ray Barrell a Dawn Holland 
z londýnského Národního institutu pro ekono-
mický a sociální výzkum a Kateřina Šmídková 
z České národní banky (ČNB). 

Jinak by tomu bylo podle studie v Pol-
sku. Země by díky euru měla v případě jeho 
přijetí v roce 2008 v součtu za deset let stráve-
ných v EMU o 6,19 % rychlejší hospodářský 
růst, než kdyby v zemi euro neplatilo. U dopadu 
přijetí eura na inflaci podle stejného výzkumu 
platí - přistoupení k eurozóně, například v roce 
2008, zpomalí inflaci jak ČR (po deseti letech 
členství v součtu o 1,17 %), tak i v Maďarsku 
(o 1,03 %) a Polsku (o 1,24 %).  

 

Záměr studie a srovnání  
Studie Barrella, Hollanda a Šmídkové 

je v ČR jedna z mála, která obsahuje pokus o 
konkrétní odhad dopadů eura na ekonomiku. 
Autoři se zaměřili na tři země: Polsko, ČR a 
Maďarsko. Jako alternativy přistoupení k euro-
zóně zvolili roky 2005 až 2008.  

Obdobně zaměřenou výzkumnou práci 
vypracovali i ekonomové z maďarské centrální 
banky. Ti se ale soustředili na dlouhodobější 
přínosy eura. ČNB žádnou oficiální studii dopa-
dů eura na makroekonomické veličiny dosud 
nevydala a zřejmě ani vydávat nebude.  

 

Zdůvodnění závěrů  
Přijetí eura podle studie přinese ekono-

mikám nižší úrokové sazby, ale také zhodnocení 
měnového kurzu. První z faktorů je pro ekono-
miku spíše pozitivní, druhý spíše negativní. V 
závislosti na tom, který z těchto faktorů převáží, 
bude výsledný dopad eura na hospodářský růst 

země buď kladný, nebo záporný. "Příliš časné 
členství v eurozóně by přineslo s sebou nadhod-
nocení měnového kurzu, což by snižovalo příliv 
přímých zahraničních investic," tvrdí studie.  

Předpokládané nadměrné posílení měny 
by mělo negativní dopad na exportéry, resp. ob-
chodní bilanci. ČR a Maďarsko jsou země s 
velkou závislostí na zahraničním obchodu. 
Pokles konkurenceschopnosti exportérů spolu s 
útlumem přímých zahraničních investic by tak v 
případě ČR a Maďarska zapříčinily zmíněný 
negativní dopad na růst HDP.  

Polsko není tak závislé na zahraničním 
obchodu. Zhodnocení kurzu by proto výrazněji 
nesnížilo HDP. Převážil by tedy pozitivní dopad 
nižších úrokových sazeb a růst HDP by byl 
rychlejší, než kdyby země euro nepřijala.  

 

Hlavní doporučení  
Studie proto ČR a Maďarsku doporuču-

je - čím později se země k eurozóně připojí, tím 
více pokročí jejich sblížení s ekonomikou euro-
zóny a tím menší budou náklady spojené se 
zavedením eura. "ČR a Maďarsko mohou spíše 
získat, když svůj vstup do eurozóny odloží až do 
doby, kdy více pokročí sbližování jejich ekono-
mik. Odklad členství v eurozóně na období po 
roce 2008 znamená menší ztrátu růstu HDP," 
tvrdí analýza. Teprve po roce 2008 se náklady s 
přijetím eura přestávají zmenšovat, protože 
období výrazného sbližování ekonomik s EU již 
bude ukončeno. "Odkládáním vstupu do eurozó-
ny za rok 2009 tak nemohou tyto země příliš 
získat," píše se ve studii. Pro Polsko pak výsled-
ky ukazují, že by tato země z odkládání svého 
vstupu do eurozóny význam neměla.  

"Samozřejmě se může stát, že dojde k 
tak velkému oživení v Evropě, že se výrazně 
urychlí sbližování české a evropské ekonomiky, 
pak by byla ztráta z přijetí eura nižší, ale sou-
časný stav tomu zatím nenasvědčuje," řekla K. 
Šmídková. Přijetí eura kolem roku 2010 by 
podle ní znamenalo, že ztráty budou mnohem 
nižší. "To už proběhne značná část sblížení 
ekonomik a české hospodářství bude podobnější 
vyspělejším zemím EU, což se projeví zvýšením 
životní úrovně," dodala.  
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Nový předseda  
a místopředseda MPA 
Tři mobilní operátoři (Český Mobil, Eurotel a T-
Mobile CR) a pět nejvýznamnějších bank (Česká 
spořitelna, Československá obchodní banka, GE 
Capital Bank, HVB Bank CR a Komerční banka) 
založili před rokem (12. září 2002) sdružení 
Mobile Payment Association (MPA). 
Po ročním působení byla zvolena nová správní 
rada MPA ve stejném složení jako v předchozím 
funkčním období. Na posledním zasedání správ-
ní rady v srpnu 2003 byl zvolen nový předseda a 
místopředseda asociace. Předsedou MPA se stal 
zástupce bank Karel Jan Jeníček, člen předsta-
venstva a náměstek generálního ředitele Čes-
ké spořitelny (ČS). Místopředsedou pak jako 
zástupce mobilních operátorů Roland Mahler, 
generální ředitel T-Mobile Czech Republic. 
"Mezi strategické cíle nové správní rady patří 
vývoj společných standardů pro mobilní platby, 
které budou v první fázi aplikovatelné minimálně 
na území ČR, kompatibilita s mezinárodními 
standardy, vývoj uživatelsky jednoduchého řešení 
pro koncové zákazníky, vývoj řešení pod společ-
nou značkou a akceptovatelnost mobilních plateb 
většinovou částí trhu," řekl předseda Mobile 
Payment Association Karel Jan Jeníček. 
Nová správní rada MPA předpokládá, že násle-
dující rok bude rozhodujícím obdobím, ve kte-
rém budou dosaženy vize a cíle upravené za 
účelem vzájemné spolupráce stanovami Mobile 
Payment Association. 
 

Zármutek v koncernu ÖVAG 
Dozorčí rada Österreichische Volksbanken-AG  
v minulém týdnu sdělila, že ve Vídni neočekáva-
ně zemřel předseda představenstva a generální 
ředitel ÖVAG Dr. Klaus Thalhammer na náhlé 
srdeční selhání. Dr. Thalhammer byl od roku 
1996 také předsedou dozorčí rady Volksbank CZ.  
Úspěšný vývoj ÖVAG jako vrcholového institutu 
svazu rakouských Volksbank a komerční banky s 
mnoha dceřinými společnostmi v Rakousku i v 
zemích střední a východní Evropy, byl dosažen 
díky roli Dr. Thalhammera jako vůdčího vizioná-
ře stejně jako díky jeho výraznému strategické-
mu myšlení. S Dr. Thalhammerem ztrácí rakous-
ké bankovnictví nejen uznávaného top manažera, 
ale také vynikající osobnost.  
Řízení ÖVAG budou vykonávat zbylí dva členo-
vé představenstva Manfred Kunert a Erich Hackl. 

( R E D ,  P E )  

LIDÉ 

 

Kreditní karta  
Diners Club -  
bezstarostná  
služební cesta 

 
http://www.dinersclub.cz  
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EKONOMIKA 

TECHNOLOGIE 

Podpora stavebního spoření klesne  
Státní podpora stavebního spoření by u smluv uzavřených od 1. ledna 2004 měla klesnout o 

1500 Kč maximálně na 3000 Kč ročně. Nárok na ni budou mít i nadále děti do 15 let. U dosavadních 
smluv bude podpora nadále činit nejvýše 4500 Kč za rok. Se snížením státního příspěvku počítá novela 
zákona o stavebním spoření, kterou minulý pátek schválila Poslanecká sněmovna. Minimální délka spo-
ření se prodlouží z pěti na šest let. Pokud má smlouvu více členů rodiny, mohli by je podle novely sdru-
žit do jedné úvěrové smlouvy. Ti, kdo použijí naspořené prostředky na koupi nebo výstavbu bytu, by 
měli být více zvýhodněni, hovoří se o 600 Kč ročně navíc. Konečnou výši stanoví až vládní nařízení.  

Novelu musí ještě projednat Senát a podepsat prezident Václav Klaus. I přes snížení podpory 
stát v příštím roce vyplatí na stavební spoření asi 16 mld. Kč, tedy o 2 mld. Kč více než letos. 

Vracení desetníků a dvacetníků v ČNB 
Desetiletý život desetníků a dvacetníků se nachýlil. Od středy 1. října, měsíc před ukončením 

platnosti, mohou lidé na sedmi pobočkách centrální banky nejmenší drobné mince zdarma vracet. O 
měsíc později začnou desetníky a dvacetníky vybírat bez poplatků i všechny komerční banky.  
Ceny zboží by podle centrální banky měly vzrůst jen minimálně. Většina obchodníků zřejmě ponechá  
zaokrouhlí až celkovou částku nákupu. ČNB vypočítala, že pokud by ale všichni obchodníci zaokrouhlili 
ceny každého výrobku nahoru, inflace by se zvýšila o 0,5 %. To je však málo pravděpodobné.  

ČNB zatím neuvažuje o tom, že by stejný osud jako desetníky a dvacetníky potkal padesátníky. 
Centrální banka počítá, že se jí z oběhu vrátí zhruba čtvrtina až třetina mincí, což je asi 200 až 270 tun 
hliníku. Mince rozdrtí Bižuterie Česká Mincovna, která vyhrála výběrové řízení. Náklady se pohybují v 
milionech korun, přesnou částku ČNB nesdělila. Výdaje prý vyrovnají příjmy za prodej hliníku z mincí. 

ČNB se nelíbí výkyvy kurzu koruny  
České národní bance se nelíbí výkyvy koruny v posledních dnech. "Vadí nám rozsah a rychlost 

změny kurzu," řekl 25. září guvernér Zdeněk Tůma. Centrální banka totiž nevidí žádné zřejmé faktory, 
které by korunou hýbaly. Koruna v posledních dnech po předchozím oslabování posílila vůči euru zhru-
ba o 80 haléřů přibližně na 31,80 Kč/EUR. Hlavními důvody prvotního oslabení kurzu byly podle Tůmy 
převody zisků a dividend zahraničních vlastníků z domácích firem. Mnohem menší vliv měla naopak 
politická rizika spojená s reformou veřejných financí. Náhlé posílení koruny souvisí podle Tůmy s ko-
rekcí předchozího oslabování poté, co většinu zisků a dividend již investoři přeměnili na zahraniční 
měny. Kurz koruny by se nyní měl podle Tůmy stabilizovat.  

SOUTĚŽ 
 MasterCard Banka roku podruhé 

Po mimořádném úspěchu ocenění MasterCard Banka roku 2002 vyhlásila mi-
nulý týden společnost Fincentrum druhý ročník tohoto ocenění - MasterCard Banka 
roku 2003. Odborná porota a veřejnost budou stejně jako v loňském roce hodnotit bankovní domy a 
jejich produkty pod záštitou ministra financí ČR Bohuslava Sobotky.  

V listopadu loňského roku proběhlo vyhlášení výsledků ocenění MasterCard Banka roku 2002. 
Absolutním vítězem, který si odnesl titul Banka roku 2002, se z rozhodnutí odborné poroty stala Česká 
spořitelna. Nejen tato banka, ale i vítězové dalších sedmi kategorií, budou mít šanci obhájit svá loňská 
prvenství i v letošním roce. Více se dozvíte na webových stránkách http://www.bankaroku.cz. 

Generálním partnerem tohoto ocenění se již podruhé stala společnost Master-
Card. Na důvody, proč svou značku spojili právě s touto soutěží, jsme se ze-
ptali přímo Jána Čarného, generálního ředitele MasterCard Europe  pro Čes-
kou republiku a Slovenskou republiku. 
Proč jste se stali generálním partnerem soutěže MasterCard Banka roku? 
Jedním z cílů společnosti MasterCard Europe je přispívat k neustálému zdoko-
nalování podnikatelského prostředí v českém bankovnictví. Ocenění Master-
Card Banka roku dává bankám jedinečnou příležitost poměřit své produkty a 
služby s ostatními bankami na českém trhu a je tak užitečné nejen pro širokou 
veřejnost, která se zájmem sleduje výsledky ocenění, ale i pro samotné hodno-
cené banky. MasterCard Europe je ideálním partnerem pro ocenění tohoto 

charakteru – je přirozeně propojen s bankami a jinými finančními institucemi, kterým pomáhá svými 
prvotřídními produkty zaujímat přední místa v oceněních podobného charakteru po celém světě. 

Co vám přinesl z pohledu brandu první ročník? 
Úspěch prvního ročníku ocenění MasterCard Banka roku měl samozřejmě na značku Master-

Card pozitivní dopad, ať již ze strany veřejnosti, nebo bankovních institucí. Postavení generálního part-
nera nám napomohlo při plnění našich obchodních a marketingových cílů i při profilaci značky Master-
Card jako značky, která svými produkty a službami pomáhá plnit obchodní cíle členských bank a jiných 
finančních institucí. 

Přivítaly banky toto ocenění? 
Zpětná vazba od hodnocených bank byla velmi pozitivní. Získání jedné z hlavních cen v prestiž-

ním ocenění MasterCard Banka roku dává bankám do rukou velmi silný nástroj, který mohou efektivně 
využít při komunikaci se současnými i potenciálními zákazníky. Některé banky si dokonce stanovily 
získání ceny Banka roku jako svůj strategický dlouhodobý cíl. To je pro nás důkazem, že spojení značky 
MasterCard s oceněním Banka roku bylo tím správným krokem.  

Technologie Fiserv  
může omezit podvody  
s kreditními kartami 
 

Výstražný systém od společnosti Fiserv pomá-
há finančním institucím chránit sebe i své zá-
kazníky před mezinárodními podvody s kre-
ditními kartami. Poskytovatelé finančních 
služeb teď mohou zahájit protiútok proti 
jedné z nejškodlivějších forem podvodu. 
 

Software Fiserv Metacard Fraud Alert pomáhá 
organizacím nabízejícím finanční služby identifi-
kovat, monitorovat a omezovat podvody s kredit-
ními kartami. Tyto podvody přitom představují 
globální problém – bankám totiž v současnosti 
způsobují ztráty v celkové výši přesahující 2,5 
mld. USD ročně. U nejčastějšího typu podvodu 
označovaného „skimming“ podvodníci elektro-
nicky načtou údaje o zákazníkovi ze zadní strany 
jeho kreditní karty a s jejich pomocí pak vyrábějí 
falešné duplikáty této karty. Když je falešná 
karta použita při nákupu, obchodník často nedo-
káže poznat, že mu byl předložen padělek. 
Fiserv Metacard Fraud Alert je komplexní sys-
tém fungující na bázi definovaných pravidel. Jde 
o software, který v interakci s autorizačními 
systémy pro kreditní karty automaticky vyhod-
nocuje požadavky na autorizaci plateb podle 
řady pravidel nastavených bankou. Je-li zjištěna 
podezřelá transakce nebo neobvyklý vzorec 
chování při nakupování, který může souviset 
právě se skimmingem, systém Metacard Fraud 
Alert na tuto skutečnost okamžitě upozorní, a 
umožní tak bance situaci vyšetřit a případně 
kontaktovat zákazníka – zkrátka reagovat na 
problém hned v počátečním stadiu. 
Nastavená pravidla lze také dynamicky upravo-
vat, což finančním institucím dává mnohem lepší 
kontrolu nad touto oblastí řízení rizik. Jedná se o 
iniciativní přístup k omezování ztrát způsobe-
ných podvody a o znatelné zlepšení služeb pro 
zákazníky – zvýší se jak důvěra v banku, tak její 
schopnost odhalovat podvody. 
„Podvody - a obzvláště skimming - pro banky 
představují nikdy nekončící bitvu, protože se dají 
provádět relativně snadno,“ uvedla Carol Co-
wan, odbornice v oboru kreditních karet společ-
nosti Fiserv. „Karty s magnetickou páskou jsou 
stále častěji nahrazovány čipovými. Přesto se ale 
odhaduje, že v roce 2006 bude na čipové karty 
stále připadat jen 50 % transakcí s kreditními 
kartami provedených na celém světě. Podvodníci 
nevyhnutelně přijdou na každou mezeru v zabez-
pečení a bezohledně ji využijí.“ 
„Platí také, že ani zavedení čipových karet a 
kódů PIN nezabrání všem podvodům,“ dodala 
Carol Cowan. „Zločinci vždycky najdou způsob 
jak obejít bezpečnostní opatření – zatím to doká-
zali u každého řešení, které bylo realizováno. 
Organizace poskytující finanční služby proto 
musejí používat účinné výstražné systémy a sys-
témy pro odhalování podvodů.“ 
Společnost Fiserv, Inc. je jednou z nejvýznam-
nějších světových společností poskytujících 
technologie zpracování finančních dat bankám a 
finančním institucím.  Její produkty využívá pro 
řízení a rozšiřování své činnosti přibližně 13 000 
organizací z více než 60 států světa.  Tržby spo-
lečnosti přesahují 2,3 mld USD a její akcie jsou 
obchodovány na trhu Nasdaq (FISV).   

( P E )  

http://bankovnictvi.ihned.cz
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ČNB: Bankám klesl zisk na 14 mld. Kč 
Banky, které působí na českém trhu, letos v prvním pololetí vydělaly podle údajů ČNB méně 

než loni. Podle zatím neauditovaných výsledků vykázaly čistý zisk 14 mld. Kč, přičemž před rokem bylo 
jejich hospodaření o 2,2 mld. Kč lepší. Stejný zisk jako letos za šest měsíců ale například banky dosáhly 
za celý rok 2000. Bankovní sektor se i přes momentální pokles zisku podle ostatních ukazatelů dále 
stabilizuje. Důvodem je především vstup zahraničních vlastníků, kteří mají rozhodující vliv na 26 z 36 
bank na domácím trhu. Konstatovala to například ratingová agentura Moody's Investors Service ve svém 
nejnovějším výhledu pro české bankovnictví.    

ČS vydala pětileté HZL za 450 mil. Kč  
Česká spořitelna 25. září vydala v rámci svého dluhopisového programu další  hypoteční zástav-

ní listy  (HZL)  z emise  vydané  21. srpna v celkové jmenovité hodnotě 450 mil. Kč. Jmenovitá hodnota 
prvního vydání emise činila 2,35 mld. Kč. Celková jmenovitá hodnota emise tak k zatím dosáhla 2,8 
mld. Kč. Celkový objem emise může dosáhnout souhrnné jmenovité hodnoty až 3,0 mld. Kč s tím, že 
zbývající část emise může ČS vydat v osmnáctiměsíční emisní lhůtě. HZL o jmenovité hodnotě 10 000 
Kč nesou ISIN CZ0002000276 a mají pevný úrokový výnos 4,50 % p.a. Splatné jsou v roce 2008.  

ČSOB Linku 24 využilo 200 tisíc zákazníků 
Banka ČSOB v těchto dnech získala 200 000. zákazníka služby ČSOB Linka 24. Za poslední 

rok vzrostl počet realizovaných hovorů na ČSOB Linku 24 z 260 000 za měsíc na zhruba 360 000, při-
čemž dvě třetiny požadavků jsou řešeny přes automatické služby. Zbylá třetina zbývá na klientské pra-
covníky a bankovní specialisty.   

Expresní linka KB má 400 000 klientů 
Expresní linka Komerční banky získala svého 400 000. klienta. Tím obhájila přední místo mezi 

bankami v ČR v oblasti telefonního bankovnictví. V meziročním srovnání představuje nárůst uživatelů 
telefonního bankovnictví KB více než 65 %, přičemž v současné době uzavírá smlouvu o užívání Ex-
presní linky v průměru 20 000 klientů měsíčně.  

Nový program Citibank  
Citibank představila 25. září nový program určený speciálně pro živnostníky a vykonavatele 

svobodných povolání. Balíček produktů obsahující účty, úvěrové produkty a věrnostní program umožňu-
je vybrat si z několika cenových variant a redukuje na minimum administrativní zátěž.  

ČMHB vydává dvanáctou emisi HZL  
V pořadí již dvanáctou emisi hypotečních zástavních listů (pátou v rámci dluhopisového progra-

mu) vydala 25. září Českomoravská hypoteční banka. Tato emise o celkovém objemu 1,5 mld. Kč bude 
splatná v roce 2008. Jmenovitá hodnota jednoho hypotečního zástavního listu je 10 000 Kč, fixní kupon 
ve výši 3,6 % je splatný jednou ročně vždy k 25. září.  

Poplatkové prázdniny v Poštovní spořitelně  
V Poštovní spořitelně začaly 15. září další „prázdniny“. Užijí si jich všichni noví klienti. Pokud 

si založí do konce roku jakýkoliv druh účtu, tj. postžirový pro fyzické osoby nebo postkonto pro podni-
katele – čekají na něj půlroční poplatkové prázdniny.  Znamená to, že účet bude po dobu šesti měsíců od 
uzavření smlouvy veden zdarma. Jediné, za co v tomto období zaplatí, je výběr z bankomatu.  

Poplatky za přímé bankovnictví porostou  
Banky se snaží přesvědčovat klienty, aby k ovládání svých účtů používali stále více telefon či 

internet. Jedním z lákadel má být nižší cena ve srovnání s pobočkou. V budoucnu se ale zřejmě budou 
poplatky za tzv. přímé bankovnictví zvyšovat. Budou tak následovat klasické platby na přepážkách, které 
banky zvýšily na začátku roku. Kvůli klesajícím úrokovým sazbám totiž postupně hrají poplatky v pří-
jmech bank stále větší roli.  

Poplatky za bankovní služby jsou přitom již nyní v České republice většinou vyšší než například 
v zemích Evropské unie. Domácí banky, které jsou v zahraničních rukou, si navíc za služby účtují více 
než jejich zahraniční matky ve své zemi. V některých evropských zemích jsou však základní bankovní 
služby, jako například výběr z bankomatů a výběr hotovosti na mateřské přepážce, zcela zdarma. Budou-
cí zvyšování poplatků za přímé bankovnictví již připustily dvě největší domácí banky, Česká spořitelna a 
ČSOB.  

BANKY 

Na stránkách měsíčníku Bankovnictví č. 10/2003,  
které vychází 16. října, najdete přílohu s názvem LEASING a 

mimo jiné tyto zajímavé články: 
BANKOVNÍ POPLATKY: NAHLÉDNUTÍ DO SAZENÍKŮ BANK  

CESTA DO EUROZÓNY — VYBRANÉ MAĎARSKÉ LEKCE 
PLATEBNÍ STYK V EVROPSKÉ UNII 

Časopis si můžete předplatit na tel.: 800 11 00 22,  
na adrese mailto:predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/ba/   

Erste Bank získala  
maďarskou Postabanku  
Erste Bank der oesterreichischen Sparkassen AG 
se stala vítězem privatizace maďarské Postabank 
és Takarékpénztár Rt. Dne 25. září o tom rozhod-
lo představenstvo maďarské státní a privatizační 
společnost ÁPV. Erste Bank nabídla 399,4 mil. 
EUR (101,3 mld. HUF) za 99,97 % akcií, což 
odpovídá 2,7násobku účetní hodnoty Postabanky 
vykázané k 31. 12. 2002 podle IFRS (HUF 37,02 
mld./EUR 145 mil.). Uzavření transakce se oče-
kává před koncem roku 2003. 
 

Zasedání MMF: Výzva  
k podpoře chudých zemí  
Výroční zasedání Mezinárodního měnového 
fondu a Světové banky skončilo 24. září  v Du-
baji výzvou k tomu, aby bohaté země nezanedbá-
valy své závazky podpory rozvoje chudých zemí 
světa. Chudé státy nežádají o nekonečný přísun 
peněz, ale bez pomoci bohatších partnerů se 
neobejdou, řekl na závěr pákistánský ministr 
financí Šaukat Azíz. Ministr rovněž vyzval k 
vyrovnání obchodních podmínek mezi bohatými 
a chudými prostřednictvím většího otevření trhů.  
Výroční zasedání, které MMF každý třetí rok 
pořádá mimo Washington a naposledy bylo v 
roce 2000 v Praze, se konalo poprvé v arabské 
zemi. Převažovaly na něm diskuse o možnostech 
obnovení globálních obchodních jednání, která 
skončila v mexickém Cancúnu nezdarem.  
Oficiální jednání se koncentrovala na téma obno-
vy Iráku po válce. Ke zvýšení zahraniční pomoci 
pro svou zemi vyzval i guvernér centrální banky 
Afghánistánu Anwar Ahádí. Poukázal na to, že 
Afghánistán udělal za dva roky od svržení Tali-
banu značný pokrok. "Bude však velmi obtížné 
dokončit tuto cestu bez další významné podpory 
mezinárodního společenství," uvedl.  
Více informací najdete v příloze tohoto vydání 
newsletteru Bankovnictví.   

(Ne)dohoda  
o hospodářské unii 
Pokus - po téměř 12 letech od rozpadu Sovětské-
ho svazu - hospodářsky opět silněji propojit 
alespoň ty největší nástupnické státy zatím ztros-
kotal. Rusko, Ukrajina, Bělorusko a Kazachstán 
se sice na Jaltě formálně shodly na vytvoření 
jednotného hospodářského prostoru (ESP), kon-
krétní kroky, supranacionální orgány či dokonce 
zóna volného obchodu a celní unie ale dohodnu-
ty nebyly a mají se stát předmětem dalších jedná-
ní. Je to porážka pro ruského prezidenta Putina, 
který se pokouší opět těsněji provázat 12 států 
SNS. Za sovětské éry se 79 % obchodní výměny 
odvíjelo vnitrostátně mezi sovětskými republika-
mi; nyní je to pouze 26 %. Kromě ekonomických 
motivů má ale Putin i motiv politický - chce 
posílit moc Ruska v regionu. 
 

EIB podepsala s Prahou 
smlouvu o půjčce  
Evropská investiční banka (EIB) půjčí české 
metropoli 75 mil. EUR (asi 2,4 mld. Kč) na vý-
stavbu pražského metra. Podepsaný kontrakt 
umožní prodloužit trasu C pražského metra z 
Ládví do Letňan (4,6 km, tři stanice). Půjčka od 
EIB má splatnost 25 let s odložením splatnosti 

(Pokračování na stránce 4) 

GLOSY 

http://bankovnictvi.ihned.cz
mailto:predplatne@economia.cz
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CCB připravuje nový nebankovní registr  
Společnost CCB - Czech Credit Bureau byla vybrána jako vítěz výběrového řízení na dodavatele 

technologického řešení registru klientských informací, které bylo vyhlášeno pro skupinu sedmi vedou-
cích leasingových, úvěrových a splátkových společností (ČSOB Leasing, CAC Leasing, CCB - Leasing,  
CETELEM ČR, GE Capital Multiservis,  GE Capital Leasing, ŠkoFIN.). Výběrového řízení se zúčastni-
ly dvě české a dvě zahraniční společnosti. Nový nebankovní registr by měl podobně jako ten bankovní 
napomoci výraznému snížení rizika nesplácených leasingů a spotřebitelských úvěrů. 

( Č T K ,  B A ,  P E ,  R E D )  

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

EU: Nová pravidla pro obchodování s akciemi  
Obchodování s akciemi bude mít v Evropě nová pravidla. Evropský parlament schválil změny v 

pravidlech pro obchodování s akciemi, které posílí konkurenci mezi bankami a akciovými burzami v 
EU. Investorům dá nová legislativa větší výběr při nákupu akcií. Podle legislativního návrhu, který nese 
název Investment Services Directive, budou makléři v evropské patnáctce moci obejít akciové burzy a 
nákup a prodej akcií budou moci zpracovat přímo s klienty. Tento postup se již praktikuje v Británii a 
Německu.  Podle Christy Randzio-Plathové, která předsedá ekonomickému a měnovému výboru Evrop-
ského parlamentu, pomůže nové opatření zvýšit na trhu transparentnost a likviditu. Navíc je v zájmu 
malých investorů i institucí. Některé banky si ale stěžují, že jejich konkurenční schopnosti budou omeze-
ny požadavkem zveřejňovat nabídky od určité velikosti včetně ceny ještě před uskutečněním transakce.  
Návrh bude potřebovat ještě souhlas členských států Unie, než se stane zákonem.  

jistiny o šest let. Není k ní nutná bankovní záru-
ka, kterou nahradil schvalovací dopis minister-
stva financí. Podle dřívějších vyjádření tím měs-
to ušetří za prvních sedm let 65 až 70 mil. Kč. S 
podporou EIB už město staví úsek metra z Ná-
draží Holešovice do Ládví, na který má nová část 
trasy navazovat. Tento úsek, na který banka 
poskytla 150 mil. EUR, by měl být uveden do 
provozu příští rok.  
 

Evropský parlament 
schválil Tricheta   
Evropský parlament schválil 23. září Jean-
Clauda Tricheta do čela Evropské centrální ban-
ky. Trichet se tak od 1. listopadu stane druhým 
prezidentem ECB. Rozhodnutí parlamentu se 
očekávalo, podobně se čeká souhlas lídrů Unie 
na říjnovém summitu. Trichet je nyní guverné-
rem centrální banky Francie.  
 

Allianz prodala  
zajišťovnu v USA  
Německá pojišťovna Allianz prodala americkou 
životní zajišťovnu Allianz Life Insurance Com-
pany of North America za 310 mil. USD. Novým 
majitelem se stala Reinsurance Group of Ameri-
ca (RGA). Dohoda by měla být dokončena ve 
čtvrtém kvartálu. RGA očekává, že akvizice se 
okamžitě promítne do růstu zisku společnosti. 
Majoritním akcionářem RGA je pojišťovna Met-
Life. Jako součást dohody americká zajišťovna 
převezme všechny závazky divize Allianz, ale 
získá také rezervy a budoucí zisky.  
 

Čtvrtinu rumunské BCR 
koupily EBRD a SB 
Čtvrtinu největší rumunské banky koupily spo-
lečně Evropská banka pro obnovu a rozvoj 
(EBRD) a IFC, investiční divize Světové banky. 
Rumunsko jim prodalo 25% podíl v Banca Co-
merciala Romana (BCR) za 222 mil. USD. Pro-
dej je spolu s dalšími menšími privatizacemi 
nezbytnou podmínkou pro naplnění dohody 
Rumunska s MMF o úvěru 413 mil. USD. Úmlu-
va s mezinárodními institucemi má Rumunsku 
pomoci získat i uznání EU, že země má fungující 
tržní ekonomiku. 
BCR kontroluje třetinu rumunských bankovních 
aktiv. Privatizaci banky loni zmařilo zhoršení 
světové ekonomiky, když ze soutěže odstoupila 
nizozemská ING Bank a další dva kandidáti 
nesplnili podmínky prodeje. MMF dal Rumun-
sku podmínku, že musí finanční ústav prodat 
strategickému investorovi do roku 2006. Fond si 
zároveň vymínil, že rumunská vláda musí státní 
podíl v bance snížit na menšinový prostřednic-
tvím prodeje akcií dvojici mezinárodních rozvo-
jových bank. EBRD k tomu dodává, že jejím 
hlavním úkolem je podpořit privatizaci BCR. 
 

Bezdomovci v Brazílii 
si mohou otevřít účet  
Brazilští bezdomovci si mohou otevřít bankovní 
účet. Hlavní brazilské bankovní domy pro ně 
vytvořily zjednodušený účet, jehož založení 
nevyžaduje doklad o trvalém bydlišti ani příjmu. 
Banky očekávaly, že od zavedení této služby v 
květnu si vlastní účet do konce roku založí ko-
lem 500 000 bezdomovců z celé země. Zájem 
byl ale takový, že půlmiliontého klienta banky 
zaregistrovaly již na konci srpna.  

( Č T K ,  B A ,  M S ,  P E )  

(Pokračování ze stránky 3) 

KAPITÁLOVÝ TRH 

Nový slon v pražské ZOO za přispění KB 
Za finanční podpory Komerční banky (KB) byl do pražské ZOO dopraven sloní sa-
mec Nagathan. KB uhradila cestovní náklady spojené s přepravou slona z holandské  
ZOO Emmen  do Prahy a zároveň financovala také nezbytné bezpečnostní úpravy v 
jeho výběhu. 
Komerční banka takto přispěla k obnově zahrady, která byla těžce postižena loňskými 
katastrofálními povodněmi.  Právě loňská povodeň,  při které zahynul slon Kadíra, 
představovala citelný zásah do chovů slonů v pražské ZOO. Příchodem Nagathana 
začíná nová éra chovu asijských slonů v Praze.  "Jsme 
rádi, že Komerční banka mohla takto zoologickou zahra-

du podpořit. Nápad podílet se na obnově sloního stáda se v KB zrodil bez-
prostředně po loňských povodních a příjezd Nagathana znamená konečnou 
realizaci všech jednání a příprav souvisejících s příchodem nového slona do 
ZOO ," uvedl ředitel komunikace KB Miloš Adámek.  

Návštěvníci ZOO mohli Nagathana vidět minulou neděli  KB na 28. 
září připravila také zábavný program pro děti. 

Slonímu samci Nagathanovi je 23 let, narodil se v Barmě a dnes už je několikanásobným otcem. 
Slon byl do Prahy přepraven ve speciálním kontejneru a doprovázelo ho několik ošetřovatelů.   

Chcete dostávat zdarma newsletter časopisu Bankovnictví?  
Přihlaste se na e-mailové adrese 

mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz !  
Časopis si můžete předplatit na tel.: 800 11 00 22,  

na adrese mailto:predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/ba/   

Elektronickou verzi ročenky TOP FINANCE  
najdete na  

http://bankovnictvi.ihned.cz/index.php?p=90zX00  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 

Agentura S&P potvrdila investiční rating ČP 
Ratingová agentura Standard & Poor’s (S&P) potvrdila 23. září ratingové hodnocení České 

pojišťovny (ČP) v tzv. investičním stupni na úrovni BBB minus (BBB-) se stabilním výhledem. Rating 
vyjadřuje hodnocení finanční a úvěrové pozice firmy na trhu podle mezinárodních standardů. V odůvod-
nění ratingu S&P se uvádí, že výše ratingu, který byl před rokem navzdory negativnímu vývoji v evrop-
ském pojišťovnictví zvýšen o jeden stupeň, je podložena dlouhodobě stabilními provozními výsledky, 
zlepšující se kapitálovou vybaveností a silnou tržní pozicí ČP.  

S&P ve zprávě uvedla, že v nejbližší budoucnosti očekává další posílení distribuční kapacity ČP 
a výkonnosti ve vybraných segmentech životního pojištění. Agentura rovněž předpokládá, že si ČP i do 
budoucna udrží svou tržní pozici a bude nadále dosahovat nadstandardní rentability vlastního kapitálu.  

http://bankovnictvi.ihned.cz
mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.economia.cz/info/ba/
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PŘIPRAVUJEME NA LISTOPAD 
 

Na stránkách měsíčníku Bankovnictví č. 11/2003, které vyjde  
20. listopadu, najdete přílohu, jejímž hlavním tématem budou  
poslední novinky v oblasti FINANCOVÁNÍ KOMUNÁLNÍCH PROJEKTŮ.  

 

Najdete zde informace o strukturálních fondech EU a jejich  
využití, o municipálních úvěrech a zkušenostech bank z této 

oblasti, o ratingu měst a obcí a mnoho dalších. 
 

Rovněž zde najdete speciální přílohu s názvem MODERNÍ KANCELÁŘ.   

V případě Vašeho zájmu kontaktujte prosím Ing. Annu Olléovou, 
tel: 233 071 781 nebo 603 196 620,  
mailto:anna.olleova@economia.cz . 

Economia posiluje postavení v B2B časopisech  
S novým titulem pro finanční porad-

ce přichází vydavatelství Economia a na 
tiskovém trhu tak obsazuje dosud nepokrytý 
prostor.  

 

V minulém týdnu vyšlo ve vydavatel-
ství Economia nulté číslo nového odborného 
časopisu FP-finanční poradce. Půjde o měsíč-
ník určený pro všechny, kteří jsou spojeni s 
oborem zprostředkování finančních služeb a 
kteří ke své práci potřebují kvalitní informace a 
analýzy. Cílovou skupinou jsou tak zejména 
manažeři, vedoucí pracovníci a profesionálové 
na straně zprostředkovatelů finančních služeb. 
Velikost cílové skupiny je na základě údajů 
asociace působící v oboru odhadována na 100 
tisíc osob, přičemž jádro cílové skupiny tvoří 
nezávislí finanční poradci. 

Takto zaměřený časopis na českém 
tiskovém trhu zatím chybí. Přitom odborné 
tituly tohoto typu jsou ve světě běžné. Příkla-
dem mohou být časopisy Financial Advisor 
vydavatelské skupiny Financial Times a Kurz  
skupiny Verlagsgruppe Handels-blatt. 

 

Budoucnost poradenství 
Přestože obor finančního poradenství 

je v ČR poměrně mladým oborem, Economia 
vychází z předpokladu, že jej čeká dynamický 
rozvoj, mimo jiné díky změně mentality české-
ho obyvatelstva, jež spočívá v postupnému 
zvyšování životní úrovně a s tím související 
tendenci k investování či ukládání volných 
prostředků. Rovněž v marketingu finančních 
institucí se stále více prosazuje výrazný trend k 
novému klientskému modelu a tím i k posilová-
ní činnosti poradců. 

"Kvalita finančního poradenství je 
bezesporu otázkou úrovně vzdělání a informo-
vanosti osob působících v tomto oboru. Jedním 
ze zdrojů informací by měl být i odborný časo-
pis, který by nejen informoval o vývoji finanční-
ho trhu, ale současně poskytoval i praktické 
náměty a rady, jak v oboru uspět," říká ředitel-
ka divize odborného tisku vydavatelství Econo-
mia Sylvie Šmeráková. "Hlavním krédem toho-

to titulu je to, že nechceme čtenáře zahrnovat 
všeobecnými poučkami a teoriemi. Chceme být 
tím, pro co má angličtina tak výstižný po-
jem ,how to do'. Tedy prakticky využitelným 
médiem s dostatečným místem pro výměnu 
názorů a zkušeností," dodává. 

 

Konkurence 
Jak již bylo zmíněno, ve skupině titulů 

určených pro zprostředkovatele finančních 
služeb dosud nevychází žádný časopis. Oproti 
tomu poskytovatelé finančních služeb mají k 
dispozici časopisy Bankovnictví, Finance a 
úvěr a Pojistný obzor.  

Právě měsíčník Bankovnictví, který 
rovněž vydává Economia a který se zaměřuje 
na poskytovatele finančních služeb a pokrývá 
všechny základní segmenty finančního trhu, by 
měl společně s novým měsíčníkem FP-finanční 
poradce vytvořit silnou a synergickou skupinu 
odborných časopisů pro profesionály pracující 
ve finančním sektoru. 

 

Multimediální projekt 
Kompletní produkt určený finančním 

poradcům však netvoří pouze samotný měsíč-
ník. Ten bude totiž doplňován webovými strán-
kami (FPweb.cz), elektronicky distribuovanými 
newslettery (FPnews), katalogy (FPguide), sys-
témy seminářů či konferencí (FPservis) a pro-
fesními soutěžemi (FPaward). 

Tento koncept je zcela v souladu s 
aktuálním vývojovým trendem B2B časopisů. 
Například poslední studie britské organizace 
PPA došla k závěru, že vydavatelé odborných 
časopisů se stávají multimediálními organiza-
cemi, jejichž funkcí je rozšiřovat informace 
prostřednictvím několika rozličných kanálů.  

Podle stejného výzkumu využívá B2B 
časopisy pro svoji práci 87 % decision makerů, 
96 % obchodních a marketingových ředitelů 
tvrdí, že B2B tisk je nejlepší médium pro efek-
tivní reklamu.  

V novém měsíčníku se nabízí příleži-
tost efektivně komunikovat s cílovou skupinou 
finančních poradců a zprostředkovatelů. Cílová 
skupina totiž potřebuje mít informace o finanč-
ních produktech, o poskytovatelích finančních 
služeb, musí být ve spojení se zákazníky a pro 
práci s nimi potřebuje kvalitní nástroje.  

 
M a r t i n a  V o j t ě c h o v s k á ,  M & M  

Předplaťte si FP-finančního 
poradce 

 
Získáte: 

každý měsíc – časopis FP-
finanční poradce 

každý týden – zpravodajský  
newsletter FP-news 

každý den – profesionální web-
site FPweb.cz 

 
Objednávky předplatného  

na zelené lince 800 11 00 22  
nebo na www.FPweb.cz 

 

Ve středu 24. září oficiálně představil generální 
ředitel společnosti Economia Michal Klíma 
společně s ředitelkou divize odborného tisku 
Sylvií Šmerákovou nulté číslo časopisu FP fi-
nanční poradce. Zeptali  jsme se při této příleži-
tosti M. Klímy na další rozvoj vydavatelství 
Economia. 

Jaké přínosy očekáváte 
od nového titulu FP-
finanční poradce - kro-
mě obsazení mezery na 
trhu?  
Economia je největším 
vydavatelstvím odborné-
ho a ekonomického tisku 
u nás. Snažíme se proto, 

abychom dostáli své povinnosti vstupovat na trh 
s tituly, po nichž je poptávka.  
FP-finanční poradce, podobně jako Bankovnic-
tví, naplňuje obě specializace naší firmy - je to 
titul ekonomický i odborný. Jeho koncepce vy-
chází z důkladné analýzy trhu, byla pečlivě zpra-
cována a oponována. Chceme, aby jeho úspěch 
byl důkazem, že Economia svůj obor dobře umí. 
Pokud bych měl ale mluvit o přínosech pro vyda-
vatelství, nemohu skrývat, že si od nového titulu 
slibujeme i úspěch ekonomický. 
Jaká bude další strategie vydavatelství Econo-
mia v oblasti ekonomiky a financí? Chystáte 
další B2B produkt, nebo spíše expanzi na 
zahraniční trhy? 
V tuto chvíli nepřipravujeme žádnou konkrétní 
expanzi na zahraniční trhy. Ekonomický deník 
jsme na jaře začali vydávat v Bělehradě.  
Zajímáme se ale o trh i v dalších státech. Co se 
týče B2B časopisů, tam v oblasti ekonomiky a 
financí nyní nic dalšího nechystáme. 
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